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Poskytnutí informace podle zákona č. 106/1999 Sb.

Vážená paní,

hlavní město Praha – Magistrát hlavního města Prahy (dále jen „MHMP“), jako povinný subjekt podle zákona
č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „InfZ“), obdržel
dne 17. 6. 2025 Vaši žádost o poskytnutí informace ze dne 9. 6. 2025 adresovanou panu radnímu hlavního
hl. m. Prahy pro oblast školství, sportu a volného času, Mgr. et Mgr. Antonínu Klecandovi, v tomto znění
(uvedeno v citaci):

„…dovoluji si požádat o:
1. shrnutí kroků, které jste jako Člen Rady hl. m. Prahy pro oblast školství, sportu a volného času přijal,

inicioval či plánujete přijmout v oblasti dostupnosti středního vzdělání v Praze a
2. jakými dalšími kroky naplňujete programovou prioritu Koaliční smlouvy o spolupráci v Zastupitelstvu

hlavního města Prahy ve volebním období 2022 – 2026, kde se „Dostupnost kvalitního vzdělávání“
uvádí jako „zásadní pro rozvoj svobodné, demokratické a prosperující společnosti“ a kde se v bodu
3) dále uvádí „Ve spolupráci se Středočeským krajem budeme rozšiřovat kapacity a kvality středního
školství…“

V souladu s § 14 odst. 5 písm. d) InfZ Vám v součinnosti se sekretariátem radního Mgr. et Mgr. Antonína
Klecandy poskytujeme v citaci vyjádření pana radního:

„Veškeré kroky, které v rámci své gesce podnikám, vycházejí z Dlouhodobého záměru vzdělávání a rozvoje
vzdělávací soustavy hlavního města Prahy na roky 2024–2028 (dostupného na portálu Praha školská). Tento
dokument definuje priority a strategii Prahy v oblasti školství a je výchozím rámcem pro plánování a realizaci
konkrétních opatření.

Navyšování kapacit a zřizování nových škol
Hlavní město Praha dlouhodobě a systematicky navyšuje kapacity středních škol, a to různými formami:

• Výkupem či získáváním vhodných objektů (např. objekty v ulicích Pergamenka, Přívozní).
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• Stavebními úpravami a rozšiřováním stávajících kapacit prostřednictvím nástaveb, přístaveb či 
dostaveb (např. Gymnázium Litoměřická, Gymnázium Budějovická, Gymnázium Na Pražačce). 

• Získáváním objektů do správy HMP, např. budova ve Vltavské na Praze 5. 
• Zřizováním nových škol – např. nové sportovní gymnázium v Šeberově ve spolupráci s Fotbalovou 

akademií SK Slavia Praha. 
Je však třeba upozornit, že stávající školy jsou často na hranici svých prostorových a personálních možností 
a nelze u nich každoročně navyšovat počty tříd bez zajištění odpovídajícího zázemí. 
Rozhodnutí o otevření další třídy je vždy v kompetenci ředitele školy, který nese odpovědnost za zajištění 
výuky v požadované kvalitě. Významným limitem je především nedostatek pedagogů, který Prahu postihuje 
napříč celým vzdělávacím systémem. 
 
Nové projekty a konkrétní opatření 

• HMP získalo do vlastnictví objekt v ulici Přívozní 1562/1 v Praze 7, který je odborně posouzen jako 
vhodný pro zřízení gymnázia nebo lycea. Po nezbytných úpravách zde vzniknou kmenové i odborné 
učebny. Lokalita je dopravně dobře dostupná a vykazuje dlouhodobý nedostatek středoškolských 
kapacit. Otevření proběhne postupně, s cílem vytvořit rezervu pro následující roky. 

• Od září 2025 začne v Praze pokusné ověřování nového oboru Lyceum, které propojuje všeobecné 
vzdělání s odbornými prvky. Zapojeno bude šest středních škol zřizovaných HMP. Cílem je ověřit, zda 
je tento obor vhodnou alternativou pro žáky, kteří váhají mezi gymnáziem a odbornou školou. 

• Možnost výjimky pro maximální počet žáků ve třídě oproti standardnímu limitu – schválena 
mimořádně pro školní rok 2025/2026, až 34 žáků ve třídě umožní navýšit kapacity ve třetím kole 
přijímacího řízení. 

 
Navýšení kapacit od školního roku 2024/2025 
Do rejstříku škol a školských zařízení byl nově zapsán čtyřletý obor vzdělání 79-41-K/41 Gymnázium na 
těchto třech školách zřizovaných HMP: 

1. Střední škola automobilní a informatiky, Praha 10, Weilova 1270/4 (2 třídy), 
2. Střední odborná škola pro administrativu Evropské unie, Praha 9, Lipí 1911, 
3. Gymnázium Jana Nerudy, Praha 1, Hellichova 3 (dosud pouze víceleté gymnázium). 

 
Dalších 13 středních škol požádalo o navýšení kapacit oborů zakončených maturitní zkouškou – např. 
Ekonomika a podnikání, Cestovní ruch, Strojírenství aj. Všechny žádosti byly podány v řádném termínu a 
Rada hlavního města Prahy vydala souhlasná stanoviska. Ministerstvo školství dosud o některých z těchto 
žádostí nerozhodlo. 
 
Soukromí zřizovatelé podali pro školní rok 2024/2025 celkem 47 žádostí o změnu zápisu v rejstříku škol, 
všechny s podporou HMP. Také v těchto případech zatím MŠMT nerozhodlo. 
 
Gymnázia, která navýšila kapacitu o jednu třídu (2024/2025) 
Některá gymnázia zřizovaná HMP navýšila kapacitu o jednu třídu oproti předchozímu školnímu roku. Jednalo 
se o školy, které disponují příslušnými prostorovými a personálními kapacitami: 

• Gymnázium prof. Jana Patočky, Praha 1 
• Gymnázium Elišky Krásnohorské, Praha 4 
• Gymnázium Oty Pavla, Praha 5 
• Gymnázium Na Zatlance, Praha 5 
• Smíchovská střední průmyslová škola a gymnázium, Praha 5 
• Gymnázium Arabská, Praha 6 
• Gymnázium Litoměřická, Praha 9 
• Gymnázium Voděradská, Praha 10 



 
  

 

 
3/3 

 

• Gymnázium Přípotoční, Praha 10 
 
Omezení a systémové překážky 
Je nutné připomenout, že nelze zajišťovat každoroční navyšování kapacit – školy mají své limity z hlediska 
prostor, rozpočtu i personálního zabezpečení. Kromě toho Ministerstvo školství nepodporuje další 
navyšování kapacit víceletých gymnázií. Přesto jsem se opakovaně snažil jejich navýšení prosadit. V případě 
žádostí o navýšení kapacit šesti – a osmiletých gymnázií však MŠMT žádosti HMP nevyhovělo, neboť jeho 
dlouhodobá strategie podporuje spíše redukci tohoto typu vzdělávání. 
Dalším specifickým problémem je vysoký počet přihlášek z okolních krajů, především ze Středočeského 
kraje, který nezřizuje žádné šestileté gymnázium. Uchazeči z jiných krajů, kteří splní kritéria přijímacího 
řízení, však musí být přijati. Tato situace je opakovaně řešena na úrovni Asociace krajů, vlády i 
mezistranických jednání. 
 
Závěrem 
Hlavní město Praha systematicky a dlouhodobě navyšuje kapacity v maturitních oborech středních škol, a to 
včetně oborů gymnaziálního typu. Tato opatření probíhají vždy tam, kde to umožňují prostorové, materiální 
a personální podmínky. V tomto úsilí bude HMP pokračovat i v nadcházejících letech.“ 
 
 
S pozdravem 

Mgr. Rudolf Kramář, Ph.D. 
vedoucí oddělení kontrolně-metodického 
pověřen řízením odboru právní podpory 
podepsáno elektronicky 
 


